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ملت شود ولی باید درست بودن انتخاب های مان در این حوزه را هم مورد بررسی 
قرار دهیم. او به هم میهن می گوید: »من نمی دانم فاروق اعظم در این همایش 
چه خواهد گفت اما مواضع پیشــین او مبتنی بر ادعاهای خلاف واقع است. 
یعنی او از معاهده هیرمند خوانشــی خلاف واقع دارد. در این معاهده بیشتر 
مطالب فنی بیان و تاکید شده است که افعانستان نباید کاری کند که دسترسی 
ایران به حقابه خود محدود شــود. درحالی که احداث بندکمال خان و انحراف 
ســیلاب ها به شوره زار گودزره از آن دست اقداماتی است که مانع از دسترسی 
ایران به حقابه 820 میلیون مترمکعب خود شده. اما فاروق اعظم تاکید کرده که 
چاه نیمه های ایران اجازه  نمی دهند که این شــوره زار آبگیری شود و به همین 
دلیل هم افغانستان آب را به سمت این منطقه هدایت می کند. به بیان دیگر او 
این اقدام افغانســتان را خــلاف معاهده هیرمند نمی دانــد.« فرزین توضیح 
می دهــد که در حال حاضر حجم آبگیری تــالاب هامون بیش از 6/7 میلیارد 
مترمکعب است:»چاه نیمه هایی که ایران احداث کرده برخلاف معاهده نیست 
زیرا براســاس آن حقابه ای که قرار اســت این کشــور به ما بدهد حقابه شرب و 
کشــاورزی اســت. احداث 4 چاه نیمه  که ظرفیت آنها در صورت پر شــدن در 
مجموع تنها یک میلیارد مترمکعب است به این علت است که حقابه تامین شده 
صرف شرب و کشاورزی سیستان شده و به تالاب هامون سرریز نشود. به علاوه 
اینکــه موضوع اصلــی مغفورمانــده در معاهــده هیرمند اســتیفای حقابه 
محیط زیســتی  هامون اســت. حقابه حقیقی تالاب های بین المللی هامون 

عددی فراتر از آب های سرریز شده به چاه نیمه هاست.« 
او بر این موضوع هم تاکید می کند که افغانستانی ها از طریق گفتمان های 
رسانه ای و سخنرانی های شان سعی می کنند ایران را مقصر خشک شدن تالاب 
هامون معرفی کنند:»این درحالیســت که به علت تبخیر و تعرق بســیار بالای 
منطقه این تالاب همیشــه به لطف سیلاب ها زنده بوده است و با سیلاب هایی 
که افغانستان از طریق بندکمال خان به شوره زار گودزره هدایت می کند،  می توان 
هامون را به صورت کامل آبگیری و احیا کرد. این رفتار افغانستان خلاف عرف 

بین الملل است.« 
به گفته این پژوهشگر دیپلماسی آب دعوت از فاروق اعظم جهت سخنرانی 
با موضوع »آب برای صلح« با توجه به نگاه او نسبت به حق ایران در مسئله آب،  
هزینه فرصتی بیش از هزینه فایده آن خواهد داشت یعنی با توجه به اینکه منظور 
از این همایش تقدیر از پژوهشگران جهان اسلام است باید بررسی کنیم که آیا 
در جهان اسلام فردی نبوده که بیش از فاروق اعظم در حوزه آب و صلح فعالیت 
کرده باشــد. به باور او چنین افرادی در جهان اسلام کم نیستند؛ هم در داخل 

کشور و هم در خارج از آن. 

به صلاح کشور نیست �
فرزین بــا تاکید بر اینکه این مقام افغانســتانی نگاهی 
ابزارنگر نســبت به آب دارد،  اضافه می کنــد:»او به آب در 
مقابل نفت و آب در مقابل چابهار اعتقاد دارد و این مفاهیم 
را او در افغانستان ترویج کرده است. بنابراین اگر محور این 
همایش صحبت درباره چنین رویکردهایی است دعوت 
از او خالی از ایراد اســت بنابراین اگرچه برگزاری چنین 
همایش هایی مثبت است اما درباره این سخنران خاص 

بهتر بود بیشتر فکر شود.« 
ایــن متخصص دیپلماســی آب تاکیــد می کند 
که قاعدتــاً او در صورت حضــور در این همایش در 
سخنرانی خود مسئله ای را بیان نمی کند که به نظر 
خودش خلاف منافع افغانســتان باشــد البته اگر 

به نظر افغانســتان تامین حقابه ایران و عمل به معاهده 
1351 عملی مضر برای منافع ملی این کشور باشد. او تصریح می کند:»سیلی 

عکس نوشت

اخیراً در شــبکه های اجتماعی عکسی با عنوان صادق هدایت و معشوقه اش در  پاریس منتشر شده است. 
به ضمیمه عکس نوشته شده »سلفی دیده نشده از صادق هدایت و معشوقه اش »ژیزل لابوشوآ« که در سفر 
اولش به فرانسه ثبت شده است.« یک نکته دیگر هم به ضمیمه اضافه شده »شدت علاقه هدایت به این زن به 
حدی بود که حاضر شد به خاطرش از خیر سبیل معروفش بگذرد«. بعد از دیدن عکس خنده ای گوشه لبم نشست و تیتر یادداشتم را گذاشتم دون ژوان در پاریس. 
با خودم گفتم چند خطی شوخی با پسر هدایت قلی خان می کنم بلکه ته ماجرا خنده ای هم گوشه لب خواننده ها بنشیند. دون  ژوان در کرج را خیلی سال پیش 
خوانده بودم و هر چه به ذهنم فشار آوردم قصه یادم نیامد. دوباره شروع به خواندنش کردم و لابه لای خواندن فهمیدم پیری از آنچه فکر می کردم نزدیکتر است. 
قصه را خواندم و به نتیجه خاصی نرسیدم. واقعیت این بود که نمی توانستم برای نوشته ام سر و ته درست و درمان پیدا کنم، اگر دون ژوان را هدایت می کردم چطور 
جواب طرفداران صادق خان را می دادم؟ بی خیال ایده اولیه، زندگی نامه هدایت را زیر و رو کردم. در این بین متوجه شدم نام معشوقه هدایت »ترز« بوده و هیچ کجا 
از ژیزل اسمی برده نشده. نکته دیگر اینکه این خانم ترز هم یک روز از خواب بیدار می شود و بی خیال »گربه کوچوک ایرانی اش«1 می شود و با کارت پستالی از او 
خداحافظی می کند. صادق جوان هم غم عشقش روی غم غربت تلنبار می شود و برای اولین بار در سن 26 سالگی تصمیم می گیرد به زندگی اش پایان دهد. او 
خودش را به رودخانه می اندازد اما از آنجا که هنوز عمرش به دنیا بود قایق تفریحی پیدا می شود و بدن بی جان نویسنده ما را از آب بیرون می کشد. قصه جذاب شد 
و رشته قلم دارد به جایی می رود که نباید. می دانم اینجا ستون عکس نوشت است و قرار نیست درباره زندگی و اندیشه  هدایت حرف بزنم. پس حالا که احساس 
پیری می کنم بد نیست به رفقایم در خبرگزاری ها نصیحتی کنم. تنزه طلبی نمی کنم. اشتباه برای آدمیزاد است و حقیقت اینکه چهره این نقاش طوری شبیه 
نویسنده مشهور خودمان است که اشتباه کردن بعید نیست. اما به عنوان کسی که سال ها بین عکس ها چرخیده، توصیه می کنم هر وقت در چنین موقعیتی گیر 

افتادید روی عکس مورد نظر »کلیک راست« کنید و عکس را به دست موتور جستجو بسپارید و بگردید. بعید است به نتیجه درست نرسید.
1.»گربه کوچوک ایرانی من« لقبی بود که ترز برای هدایت به کار می برد.

 درباره سلفی آندری روبلسکی، نقاش لهستانی
که به اسم سلفی صادق هدایت و معشوقه فرانسوی اش در شبکه های خبری منتشر شد   

دون ژوان در پاریس

3

 آتش باران بیروت و جنوب �
شــامگاه یکشنبه، یکی از گســترده ترین حملات هوایی اسرائیل به لبنان در 
جنگ اخیر اتفاق افتاد. اسرائیل اعلام کرده بود که یکشنبه ساختمان های متعلق 
به مؤسسه خیریه قرض الحسن وابسته به حزب الله را تحت عنوان زیرساخت های 
مالی این جنبش مقاومت، هدف قرار خواهد داد. بر اســاس گزارش  رســانه های 
لبنانی، این مؤسسه مالی 30 شعبه در سراسر لبنان دارد که 15 شعبه آن در پایتخت 
است. صبح روز گذشته و  پس از پایان عملیات هوایی اسرائیل، رسانه های این رژیم 
از هدف گرفتن بیش از 15 ســاختمان تنها در بیروت خبر دادند. منابع نزدیک به 
حزب الله زمانی که هشدار اسرائیل مبنی بر بمباران ساختمان های مؤسسه مالی 
این گروه منتشر شــد، اعلام کردند که ساختمان های قرض الحسنه پیش از این 
تخلیه شده اند. اسرائیل به دنبال هدف قرار دادن شعبه های این مؤسسه، حملاتی 
بــه دره بقاع در شــرق و مناطقی در جنــوب نیز انجام داد.  بر اســاس گزارش ها، 
ساختمان شبکه تلویزیونی المنار لبنان – وابسته به حزب الله – نیز در جریان حملات 
به ضاحیه به طور کامل ویران شد. هرچند این پخش زنده شبکه بدون اختلال ادامه 
پیدا کرد. بخشــی از اهدافی که اسرائیل مورد حمله قرار داد، در نزدیکی فرودگاه 
بین المللی رفیق حریری بیروت قرار داشت. رسانه های اسرائیلی مدعی شدند که 

ساختمان های اطراف فرودگاه نیز متعلق به مؤسسه مالی حزب الله بودند. 

هشدار به حزب الله �
شــبکه العربیه عربســتان عصر روز گذشــته مدعی شــد که اسرائیل به 

حزب الله هشــدار داده اســت که اگر عملیات های مقاومت برای هدف قرار 
دادن مقامات این رژیم ادامه پیدا کند، ضاحیه جنوبی بیروت – منطقه تحت 
کنترل حزب الله – را ویران خواهد کرد. این هشدار ادعایی منتشرشده در این 
شبکه عربستانی، به دنبال حمله پهپادی به یکی از محل های استقرار بنیامین 

نتانیاهو در منطقه قیساریه در شمال تل آویو مطرح شده است. 

گلایه میقاتی و واکنش ایران �
نخســت وزیر موقت لبنان روز گذشته طی گفت وگویی 
که با شبکه تلویزیونی العربیه انجام داد، بار دیگر نسبت به 
ایران موضع گرفت. نجیب میقاتی گفت: »از مقامات ایرانی 
خواستم عواطف خود را نسبت به لبنان کم کنند. مصاحبه 
قالیبــاف را خودم مرور کردم و اعتراضم را به مقامات ایران 
ابلاغ کردم و پیامم رسید. درک می کنم که ایران از مذاکرات 
حمایت می کند، اما هیچ کس نمی تواند به نیابت از دولت 

روزنامه نگار و عکاس
امیر جدیدی

محمدرضا ثقفی

لبنان صحبت کند.« رئیس مجلس کشورمان در جریان سفر به ژنو و گفت وگویی 
که با روزنامه فرانسوی فیگارو داشت، به دنبال یک مجموعه پرسش و پاسخ درباره 
اقدامــات چندجانبه برای پایان دادن به جنگ در لبنــان، از مذاکره و گفت وگو با 
طرف های مختلف از جمله فرانسه برای رسیدن به آتش بس پایدار و اجرای قطعنامه 
1701 حمایت کرده بود. اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
روز گذشته در نشست خبری در این باره گفت: »ما با هر ابتکاری که منجر به توقف 
جنایات در غزه و لبنان شود استقبال می کنیم و ایران هیچ گاه قصد و نیت دخالت 
در امور داخلی هیچ کشوری را نداشته و ندارد. مقاومت و حزب الله یکی از گروه های 
مؤثر داخل لبنان هستند و بهترین راهکار گفت وگوهای لبنانی - لبنانی است تا به 

اجماع نظری در خصوص سرنوشت خود دست یابند.«

دستگیری هفت جاسوس در اسرائیل �
پلیس امنیت داخلی اسرائیل – شین بت – روز گذشته از دستگیری هفت نفر 
به اتهام جاسوســی برای ایران خبر دادند. آن طور که شبکه 12 اسرائیل به نقل 
از مقامات امنیتی و قضایی این رژیم گزارش داد، این هفت شــهروند اسرائیلی 
طی دو سال گذشته به جاسوسی برای ایران مشغول بودند و بخشی از اطلاعاتی 
که آن هــا جمع آوری کردند، در حمله موشــکی اخیر ایران مورد اســتفاده قرار 
گرفته است. دستگاه امنیتی اســرائیل مدعی شد که آن ها مشغول جمع آوری 
اطلاعات از اهداف استراتژیک برای اقدامات احتمالی بعدی ایران بودند.  
به رغم حملات هوایی سنگین اسرائیل به ضاحیه جنوبی بیروت، شرق 
و جنــوب لبنان، حزب الله نیز عملیات های راکتی خــود را ادامه داد. 
براساس گزارش های منتشرشــده از سوی رسانه های عبری، شمال 
اســرائیل از حیفا تا کریات شمونا هدف شــلیک راکت های حزب الله 
قرار گرفت. بعضی از این راکت ها رهگیری شــدند و بخش دیگری، از 
سامانه های پدافندی اسرائیل عبور کردند. اخبار حاکی از 
آن است که اسرائیل همچنان مشغول تقویت سیستم 
پدافندی و تسلیحاتی خود اســت. آن طور که رسانه 
تلگرامی صابرین نیوز – نزدیک به ســپاه پاســداران – 
مدعی شــده، ارتش آمریکا طی یک هفته گذشته 
بیش از 20 پرواز ترابری نظامی به اســرائیل انجام 
داده اســت. براســاس اعلام رسمی لوید آستین، 
وزیر دفاع آمریکا، ارســال سامانه پدافندی تاد به 
اسرائیل تکمیل شده و این ســامانه به زودی در 

وضعیت عملیاتی قرار خواهد گرفت. 

که اسفند و فروردین آمد باعث شد که یکی از پرآب ترین سال های آبی را داشته 
باشیم. زیرا میزان زیادی آب وارد افغانستان شد با این حال افغانستان برخلاف 
ادعای خود مبنی بر اینکه در صورت ریزش باران حقابه ایران را می دهیم،  این کار 
را نکردند و کمتر از نیمی از حقابه تامین شد. در واقع افغانستان به قول خود در 
این زمینه عمل نکرد. حالا اگر قرار باشد فاروق اعظم به عنوان مشاور ارشد وزیر 
آب و انرژی افغانستان در همایش آب برای صلح صحبت کند برایم جالب است 
که در برابر این اقدام دولت متبوع خود قرار اســت چه موضعی بگیرد.«  فرزین 
سخنرانی و به ویژه تقدیر از فاروق اعظم را به صلاح کشور نمی داند و معتقد است 
تریبون دادن به چنین افرادی نوعی ریسک است:»کما اینکه افغانستان در حال 
حاضر هم در حال تاسیس سدهای جدیدی در مناطق مرزی ایران و افغانستان 
و سرچشمه های رود هیرمنداســت. ساخت این سدها می تواند باعث کاهش 
حقابه  زیست محیطی ایران  شود کما اینکه حجم یکی از این سدها به اندازه آورد 
فراه رود است که این مسئله می تواند آسیب های زیست محیطی برای ایران به 

دنبال داشته باشد.« 

مواضع گذشته فاروق اعظم قابل نقد است �
محســن روحی صفت، دیپلمات پیشــین ایران در 
افغانستان درباره تاثیر دعوت از فاروق اعظم به عنوان 
سخنران برگزیده این همایش به هم میهن می گوید:»باید 
نتایــج این ســمینار مشــخص شــود.  شــاید در آنجا 
گفت وگوهــا و انتقاداتی انجام شــود کــه بتواند تاثیرگذار باشــد اما باید او 
سخنرانی کند تا وقتی سخنرانی انجام نشده نمی توان او را نقد کرد. آنچه 
قابل نقد است مواضع گذشته اوست که مطابق منافع ما نبوده است.« او بر 
این موضوع تاکید می کند که مسئله آب میان ایران و افغانستان، خاصِ دوره 
طالبان نیست و از دوره قاجار این اختلاف وجود داشته است:»مسیری که 
ایران در این حوزه طی کرده،  فرازونشیب بسیاری داشته است. گاهی مسیر 
طی شده به نتایج مثبت منجر شده و بسیاری مواقع هم چنین نبوده است. 
هر ایرانی هم تمایل دارد که این موضوع پیامدی مثبت برای ایران داشــته 
باشد نه اینکه بخواهیم از حق دیگران بگذریم بلکه حقوق مربوط به ایران که 
مورد تصریح طرف مقابل هم بوده است، حاصل شود.« این دیپلمات پیشین 
تاکید می کند که اگر افغانستان حقوق ایران را ندهد و همه چیز را به نفع خود 
تفسیر کند مورد تقبیح است:»سیاست های ایران باید به گونه ای باشد که 
بتواند حقوق خود را به دســت بیاورد. این سیاست باعث می شود که طرف 
مقابل به حقوق ایران تمکین کند.« به گفته این کارشناس مسائل افغانستان 
بخشــی از این موضوع فراتر از این حقوق و مرتبط به موضوعات انســانی 
است:»وقتی در اثر سیلاب آب فراوان رها می شود دولت افغانستان توان مهار 
و استفاده از آن را ندارد اما حاضر هم نیست که این آب ایجادشده به دنبال 
سیلاب به سمت ایران آمده و استفاده شود. به همین 
دلیل آن را به سمت یک شوره زار بی مصرف منحرف 
می کند. این درحالیســت که اگــر آب به این منطقه 
می آمد نه تنها ایران بلکه شهر مرزی زرنج در افغانستان 
هم می توانست از آن استفاده کند. زیرا این آب ها بعد از 
خــروج از ایــران به شــیوه ای دوبــاره به افغانســتان باز 
می گردد.« او به این موضوع هم اشاره می کند که در سال 
جاری به میزان 3 میلیارد مترمکعب آب سیلاب رها شد و 
چون توســط سد کجکی قابل کنترل نبود افغانستان این 
آب هــا را به ســمت گودزره منحــرف و تنهــا 300 میلیون 
مترمکعب آن وارد ایران شد:»این رفتار از مسائل حقوقی فراتر 
می رود. این رفتار نه تنها انسان ها بلکه طبیعت و محیط زیست 

را از چنین آبی محروم کرد.« 


